
مذاکرات

رهبر انقلاب در دیدار اعضای هیأت مدیره 
جامعه خیرین مدرسه ساز ایران:

مشارکت مردم و نیروی بی پایان آنان 
موجب شکوفایی کار می شود

عصر دیروز در جشنواره استانی خیرین مدرسه ساز 
استان تهران در مرکز همایش های بین المللی سازمان 
صدا و سیما، بیانات رهبر حکیم انقلاب اسلامی در 
دیدار اعضای هیأت مدیره جامعه خیرین مدرسه ساز 
ایران که در تاریخ 15 اردیبهشت 1393 مطرح شده 
بود، منتشر شد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر 
مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله العظمی خامنه ای 
در این دیدار، وجود مجموعه  خیرین مدرسه ساز در 
کشور را از پدیده های مبارک انقلاب اسلامی خواندند 
و با اشاره به احس��اس تکلیف مردم برای مشارکت 
در فعالیت های خیرخواهانه، خاطرنشان کردند: این 
نکته  بس��یار مهمی است که مردم با انگیزه خدمت 
و انجام کار خوب، هر جایی که احس��اس کنند لازم  
است، ابایی از مشارکت و حضور فعال ندارند.  ایشان 
افزودند: در هرجایی که توانس��تیم خوبی یک کار و 
درستی یک راه را نشان بدهیم، بدون اینکه خواسته 
شده باش��د، مردم در آن کار مشارکت کردند که از 
نمونه ه��ای آن می توان به دوره دفاع مقدس اش��اره 
کرد. رهبر انقلاب اس��لامی گفتن��د: توجه مردم به 
امر مدرسه س��ازی نشان دهنده  درک درست جامعه 
از اهمی��ت تعلیم فرزندان اس��ت. حض��رت آیت الله 
خامنه ای با اشاره به اینکه در هر کاری که مسؤولان 
و مدیران اصلی کشور امور را به مردم محول کردند، 
کار موفق شد و پیشرفت کرد، افزودند: این یک تجربه 
است که وقتی کار به نیروی عظیم و بی پایان مردم 
واگذار شد آن کار شکوفا می شود و رشد پیدا می کند. 
رهبر انقلاب در ارتباط با امر حسنه مدرسه سازی 3 
توصیه نیز داش��تند؛ اولین توصیه اینکه کسانی که 
خود را درگیر حسنه  بزرگ مدرسه سازی کرده اند این 
کار را به عنوان صدقه جاریه، با شوق و رغبت و انگیزه 
ادامه دهند. دومین توصیه ایش��ان به رسانه ها بویژه 
صدا و سیما بود که لازم است به افکار عمومی وجود 
یک چنین کار مهمی را معرفی کنند. توصیه  پایانی 
رهبر معظ��م انقلاب نیز ضرورت هم��کاری وزارت 
آموزش و پرورش با خیرین مدرسه س��از و توجه به 

مسأله مقاوم سازی مدارس بود.

پیام رهبر انقلاب به سی امین نشست سالانه اتحادیه 
انجمن های اسلامی دانشجویان در شبه قاره هند

شما رویش های ارجمند ملت ایرانید
حض��رت آیت الله العظمی خامن��ه ای رهبر حکیم 
انقلاب اس��لامی در پیام به س��ی امین نشست سالانه 
اتحادیه انجمن های اس��لامی دانش��جویان در ش��به 
ق��اره هند تاکید کردند: اندیش��ه ورزی، دانش اندوزی، 
دینداری و پاکدامنی اصلی ترین عناصر برای تضمین 
نقش آفرینی جوانان و دانش��جویان در آینده است. به 
گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، 
متن این پیام که صبح دیروز در سالن اجتماعات رایزنی 
فرهنگی دهلی نو پایتخت هند، از سوی حجت الاسلام 
والمسلمین مهدوی پور نماینده مقام معظم رهبری در 

هندوستان قرائت شد، به شرح زیر است:
بسم الله الرحمن الرحیم

جوانان و دانشجویان عزیز
نگاه امیدوارانه به افق های آینده  کش��ور، همواره 
با نگاه خوش��بینانه به شما همراه اس��ت و این دو از 
یکدیگر جدایی ناپذیرند. شما رویش های ارجمند ملت 
ایرانید؛ خود و جایگاه خود را به درس��تی بشناسید 
و نق��ش خود در آین��ده را به ج��د، تضمین کنید. 
اندیش��ه ورزی، دانش اندوزی، دینداری و پاکدامنی؛ 
اینها اصلی ترین عناصر برای تأمین آن هدف بزرگند.
برای شما دعا می کنم و به شما سلام می فرستم.
سید علی خامنه ای
25 اردیبهشت 1393

سردار منتظرالمهدی:
سردار احمدی مقدم 

در فرماندهی ناجا ابقا شد
معاون اجتماعی ناج��ا از تمدید 
حکم س��ردار احمدی مق��دم در 
فرماندهی ناجا خبر داد. س��ردار 
س��عید منتظرالمه��دی مع��اون 
اجتماع��ی نی��روی انتظام��ی در 
گفت وگو با تسنیم گفت: با عنایت رهبر معظم انقلاب 
و فرماندهی کل قوا، مسؤولیت فرمانده این نیرو تمدید 

شد و خدمت وی در نیروی انتظامی ادامه می یابد.

دادستان خرمشهر ترور شد
علیرضا باوی، دادستان عمومی و انقلاب خرمشهر 
صبح دیروز در اهواز از س��وی افراد ناش��ناس مورد 
س��وء قصد قرار گرفت و به ضرب گلوله زخمی شد. 
بنا به گفته رئیس دادگستری استان خوزستان، ترور 
وی به وسیله اسلحه شکاری از نوع ساچمه ای بوده و 
سبب شده است که دادستان خرمشهر از ناحیه سر 
و صورت مجروح ش��ود. وی بیان کرد: پس از حادثه 
وی به بیمارس��تان گلستان اهواز منتقل شده و کار 
مداوا  به شکل سریع انجام پذیرفت و ساچمه از بدن 
وی خارج شد. وی اکنون حال عمومی خوبی دارد. به 
گزارش تسنیم، دادستان خرمشهر حوالی ساعت 23 
جمعه 26 اردیبهش��ت ماه در اهواز و در نزدیکی پل 
پنجم هنگام رانندگی مورد اصابت گلوله قرار گرفت.

نگرانی همه اعضای جامعه مدرسین 
نسبت به وضعیت مذاکرات هسته ای 
آیت الله حس��ن ممدوحی، عضو 
جامعه مدرس��ین حوزه علمیه 
قم درباره جلسه شامگاه جمعه 
تش��کل متبوعش اظهار داشت: 
ما در این جلس��ه درباره برخی 
چالش های داخلی و لزوم هماهنگی های بیشتر در 
این زمینه ها صحبت کردیم تا گرفتاری های کشور 
بدون جنجال حل ش��ود. به گزارش فارس، آیت الله 
ممدوح��ی با بیان اینکه در جلس��ه بحث��ی درباره 
انتخاب��ات صورت نگرفت و با تاکید بر این نکته که 
انتخابات به دست مردم رقم می خورد، افزود: در این 
جلس��ه بحث شد که یک عده ناهنجار می خواهند 
اختلاف افکنی کنند از این رو درباره افراط و تفریط ها 
صحبت کردیم. عضو جامعه مدرسین در پاسخ به 
این سوال که آیا اعضا درباره مذاکرات ایران و 5+1 
نظر خاصی داش��تند یا خیر، گفت: اعضا به مبهم 
بودن وضعیت مذاکرات اشاره داشتند که از این رو 
قضاوتی هم صورت نگرفت اما همه نگران هستند و 
امیدواریم خداوند در این زمینه کمک کند. وی یکی 
دیگر از مباحث مطروح در جلسه جمعه شب جامعه 
مدرسین را وضعیت فرهنگی دولت عنوان و تصریح 
کرد: جامعه مدرسین همیشه در حال تذکردادن به 
ارکان مختلف از جمله دولت و مجلس است و این 

تذکرات همواره موثر بوده است.

مذاکره کنندگان 
همه تلاش خود را کرده اند

 ولایتی در حاشیه دیدار با »ژان 
فرانسوا ژیرو« مدیرکل خاورمیانه 
و شمال آفریقای وزارت خارجه 
فرانس��ه در جم��ع خبرن��گاران 
با اش��اره به مذاکرات هس��ته ای 
اظهار داشت:  جمهوری اسلامی ایران برای به دست 
آوردن آنچه حقوق حقه خود می داند از کسی اجازه 
نمی گیرد و از ابتدای مطرح شدن موضوع هسته ای 
هیچ��گاه از مذاکره رویگ��ردان نبوده و هم��واره از 
اس��تمرار مذاکرات حمای��ت کرده ای��م. وی افزود: 
مذاکرات هس��ته ای ایران و 1+5 مذاکرات آس��انی 
نیست و تا آنجایی که اطلاع داریم مذاکره کنندگان 
تمام تلاش خ��ود را کرده اند اما این مذاکرات پایان 
نیافته است و قرار اس��ت در خرداد ماه آینده ادامه 
یابد. ولایتی اضافه کرد: امیدواریم مذاکرات به نتایج 
مثبت برسد و از طریق این گفت وگوها و استمرار آن 
ادامه یابد و طرفین همان حس��ن نیتی که ایران از 
خود نشان داده است را از خود نشان داده و آن روند 
را ادامه دهند. امیدواریم در آینده بتوانیم راه حل هایی 
را داشته باشیم.  وی خاطرنشان کرد: من معتقد به 
این نیستم که این مذاکرات به بن بست رسیده است.

موشک های بالستیک جزء خطوط 
قرمز ایران در مذاکرات هسته ای است
محس��ن رضایی، دبی��ر مجمع 
تشخیص مصلحت نظام درباره 
خواس��ته آمریکایی ه��ا  مبنی 
بر مذاکره بر س��ر موش��ک های 
بالستیک و تس��لیحات نظامی 
نیروهای مسلح کشورمان کنار مذاکرات هسته ای، 
گفت: موشک های بالستیک و به طور کلی تجهیزات 
افزای��ش توان دفاعی جزو خطوط قرمز اس��ت. وی 
افزود: اعضای تیم مذاکره کننده به خوبی آگاه هستند 
که مذاکرات درباره موش��ک های بالستیک در هیچ 
حالتی پذیرفتنی نیس��ت. به گزارش تسنیم، دبیر 
مجمع تش��خیص مصلحت نظام در پاس��خ به این 
س��وال که اگر خواس��ته اصلی گروه 1+5 گفت و گو 
بر س��ر توان دفاعی و موش��ک های بالستیک ایران 
کنار مذاکرات هسته ای باشد تیم مذاکره کننده چه 
تصمیمی را باید اتخاذ کند، تصریح کرد: من مطمئنم 
که تیم هسته ای ما به خوبی می داند نمی شود بر سر 
اقت��دار نظامی و دفاعی مذاکره کرد لذا آمریکایی ها 
و طرف های مقاب��ل به خوبی باید بدانند که مذاکره 
بر س��ر شفاف سازی هسته ای اس��ت، نه چیز دیگر. 
رضایی خاطرنش��ان ک��رد: فعالیت  های هس��ته ای 
جمهوری اسلامی ایران تماماً صلح آمیز بوده و هست 
و شفاف سازی ما نیز در راستای حسن نیت و برملا 

کردن دروغ های دشمنان مان است.

انتظار داریم گزارش آژانس 
درباره اقدامات اخیر ایران مثبت باشد

س��خنگوی  کمالوندی،  به��روز 
سازمان انرژی اتمی  در واکنش به 
ادعای برخی خبرگزاری ها مبنی 
بر اینکه آژانس بین المللی انرژی 
اتمی از توضیح��ات ایران درباره 
بند هفتم توافقنامه اخیر هفتگانه قانع نشده است، 
اظهار داشت: روند کار بدین ترتیب است که ما درباره 
موضوعات اطلاعات می دهیم و آنها گاهی اطلاعات 
بیش��تری می خواهند که این روند روندی منطقی 
اس��ت و کسانی که ادعا می کنند آژانس از اطلاعات 
ایران قانع نش��ده است در حال دادن اطلاعات غلط 
هستند. به گزارش نسیم، سخنگوی سازمان انرژی 
اتمی تصریح کرد: طبیعی است ما گاهی اطلاعاتی 
به آژانس بدهیم و آنها خواس��تار اطلاعات تکمیلی 
ش��وند ولی این به این معنی نیس��ت که ما از دادن 
اطلاعات خودداری کرده ایم. وی همچنین با اش��اره 
به بازرسی های اخیر بازرسان آژانس بین المللی انرژی 
اتمی از ایران، افزود: بازرس��ان در صحبت های خود 
رضایتشان را اعلام کرده اند و ما انتظار داریم گزارش 
آتی مدیرکل آژانس درباره همکاری های اخیر ایران با 

آژانس هم گزارش مثبتی باشد.

ولایت
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گروه سیاس�ی: چرا مذاکرات وین بدون به دس��ت آمدن 
پیش��رفت خاصی پایان پذیرفت؟ چرا ظریف و اش��تون 
مطاب��ق روال همیش��گی مذاک��رات، کنفرانس خبری 
مش��ترک برگزار نکرده و نتایج گفت وگوها را تش��ریح 
نکردند؟ فرآین��د مذاکرات برای تواف��ق جامع از پیش 
مش��خص بود. در واقع محوره��ای مذاکراتی در همان 
توافق ژنو مشخص شده بود. اینکه مذاکرات باید صورت 
می گرفت تا روند توافق طی می شد امری بدیهی بود اما 
آنچه جمعه 26 اردیبهشت در وین اتفاق افتاد تناسبی با 
روند مشاهده شده از فرآیند مذاکرات نداشت. اختلافات 
میان طرفین بر سر موضوعات محل بحث امری بدیهی 
بود کما اینکه تا قبل از توافق ژنو نیز طرفین در مقاطعی 
دچار اختلاف شدند اما گارد تیم مذاکره کننده ایرانی پس 
از توافق ژنو و طی 3 دور مذاکره پیشین برای توافق جامع 
به گونه ای بوده که نشان می داد فرمول و فرآیند مذاکرات 
از نگاه آنها یک موضوع ثابت و غیرقابل تغییر بوده است. 
تیم مذاکره کننده حتی در مواجهه با انتقادات و نگرانی ها 
نی��ز با قاطعیت موضع می گرفت و از اقدامات خود دفاع 
می ک��رد. با این حال اگرچه بروز اخت��لاف در مذاکرات 
یک موضوع بدیهی ب��وده اما نوع و جنس اختلاف وین 
متفاوت بوده اس��ت. چرا؟ چه اتفاقی افتاد که ناگهان در 
رفتار تیم مذاکره کننده تغییر ادبیات دیده شد و آنها از 
»زیاده خواهی« غرب و از »مقاومت« گفتند؟! به گزارش 
»وطن امروز«، دلیل توقف مذاکرات در وین کاملا مشهود 
اس��ت و این موضوع بارها از سوی منتقدان نحوه رفتار 
و عملکرد تیم مذاکره کننده گوش��زد ش��ده است. همه 
آنچه اکنون در مذاکرات مبنای فشار طرف غربی بویژه 
آمریکایی ها علیه ایران شده، متن توافق ضعیف ژنو است. 
در واقع آنها اکنون با استناد به متن توافق ژنو استنباط ها 
و استدلال های زیاده خواهانه خود را مطرح می کنند. در 
واقع آنچه در وین اتفاق افتاد؛ اثبات 2 محور انتقادی ویژه 
از رفتار صورت گرفته در مقابل 1+5 بوده اس��ت. این 2 

محور عبارتند از:
1� حفره های توافقنامه: متن توافقنامه ژنو زمینه را برای 
بهانه جویی ها و برداشت های زیاده خواهانه طرف آمریکایی 
فراهم می کند و متاس��فانه این متن اکنون به یک تعهد 
برای ایران تبدیل شده و نمی توان درباره آن تجدیدنظر 
کرد. تمام روایت ها از آنچه صبح روز جمعه میان هیات 
ایرانی و هیات آمریکایی گذش��ت نشان می دهد موارد 
اختلاف��ی آنه��ا دقیق��ا در همان جایی اس��ت که متن 
توافقنامه امکان سوء استفاده را برای طرف مقابل فراهم 

کرده است.
موضوع غنی س��ازی یکی از اصلی ترین موضوعاتی 
اس��ت که آمریکایی ها درب��اره آن زیاده خواهی کرده اند 
و اطلاع��ات »وطن امروز« نیز نش��ان می ده��د یکی از 
اصلی ترین مواضع آمریکایی ها در مذاکره صبح جمعه با 
طرف ایرانی درباره همین موضوع بوده است. پیش از این 
پیش بینی می شد در مذاکرات جامع، طرف آمریکایی با 
استناد به متن توافق ژنو، درباره شکل و محتوای برنامه 
غنی سازی ایران زیاده خواهی خواهد کرد چراکه متاسفانه 

نگارش توافق به گونه ای بوده که برنامه غنی سازی ایران 
را مش��روط به »قید« کرده اس��ت. در توافقنامه ژنو قید 
»نیازهای عمل��ی« )practical needs( درباره برنامه 
غنی سازی ایران الحاق شده است. این قید در واقع ایران 
را موظف می کند درباره غنی س��ازی خود مورد مصرفی 
آن را اعلام کند. از همان ابتدا این نگرانی وجود داش��ت 
که آمریکایی ها با استناد به نیازهای عملی مانع توسعه 
قانونی برنامه غنی س��ازی ایران ش��وند. سوخت رآکتور 
بوشهر از سوی روسیه تامین می شود و سوخت رآکتور 
اراک نیز تا اطلاع ثان��وی از ذخایر اورانیوم 20 درصدی 
که اکس��ید شده، تامین می ش��ود. بنابراین آمریکایی ها 
می توانن��د از نیازهای عملی به عنوان ی��ک اهرم برای 
متوقف کردن برنامه غنی سازی ایران استفاده کنند البته 
چن��د روز پس از توافق ژنو، یعن��ی 19 آذر 1392 )10 
دسامبر 2013(  جان کری در جلسه استماع کمیسیون 
روابط خارجی مجلس نمایندگان آمریکا استنباط خود از 
»نیازهای عملی« را اینگونه توضیح داد: »نیازهای عملی 
چیست؟ شاید کمی تحقیقات در حوزه پزشکی، یا تامین 
س��وخت کافی در برنامه مورد توافق که ممکن است در 
کنسرسیومی با افراد دیگری انجام گیرد، افرادی که کاملًا 

به عملکرد و نتایج آن اشراف دارند«.
اکنون ثابت شد »نیازهای عملی« یکی از حفره های 
توافق ژنو بوده اس��ت. این درحالی است که جواد ظریف 
اسفندماه سال گذش��ته در مذاکرات وین، درباره حفره 
نیازهای عملی گفته ب��ود: »موضوعی که خیلی ها فکر 
می کردند موضع ضعف ما در مذاکرات است به لطف خدا 
به نقطه قوت ما تبدیل ش��ده است و دیگر طرف مقابل 
درباره نیاز های عملی صحبت نمی کند!« از سوی دیگر، 

اخبار دریافتی »وطن امروز« نشان می دهد زیاده خواهی 
آمریکایی ها در موضوع غنی س��ازی به گونه ای بوده که 
پیشنهاد توقف برنامه غنی سازی 5 ساله ایران در وضعیت 
موجود نیز از س��وی آنها پذیرفته نش��د. پیشنهادی که 
هم خلاف ان پی تی و هم خلاف مصوبه مجلس شورای 
اس��لامی بوده اس��ت. م��اده 4 ان پی تی توس��عه برنامه 
غنی س��ازی را به عنوان یکی از حقوق کشورهای عضو 
به رسمیت شناخته است اما پیشنهاد توقف 5 ساله برنامه 
غنی س��ازی در اندازه 8 هزار سانتریفیوژ، در واقع یعنی 
چشمپوشی ایران از حقوق مصرح هسته ای خود در حوزه 
غنی سازی. از سوی دیگر  ایران براساس مصوبه مجلس 
نیازمند تولید 20 هزارمگاوات برق هس��ته ای است. قرار 
بود این میزان برق هسته ای با راه اندازی 20 رآکتور تا 5 
سال آینده انجام گیرد. بنابراین پیشنهاد توقف 5 ساله در 
سطح فعلی غنی سازی مغایر مصوبه مجلس نیز هست. 
زیاده خواهی آمریکایی ها به اندازه ای بوده که این پیشنهاد 
س��خاوتمندانه را نیز قبول نکردند. در موضوع فردو نیز 
پیشنهاد عدم غنی سازی مطرح شده بود که آمریکایی ها 

این موضوع را نیز نپذیرفتند.
یکی دیگ��ر از موضوعات��ی که در مذاک��رات محل 
مناقشه ش��د، موضوع برنامه دفاعی ایران بوده است. در 
توافق ژنو، گام میانی تعبیه شد که در آن ایران موظف به 
برداشتن گام های اضافی شد. این گام های اضافی مربوط 
به قطعنامه های شورای امنیت سازمان ملل علیه ایران بود. 
در ش��رح این بند آمده بود باید به موضوع قطعنامه های 
شورای امنیت پرداخته شود به گونه ای که »رضایتبخش« 
)satisfactory conclusion( باشد. عباس عراقچی 
بارها در مقابل انتقادات نسبت به گام میانی موضع گیری 

ک��رده و گفته بود هیچ الزامی برای اجرای قطعنامه های 
ش��ورای امنیت در توافق ژنو وجود ن��دارد. محمدجواد 
ظری��ف نیز بارها گفت��ه بود در مذاک��رات برنامه دفاعی 
ایران موضوع بحث نیست. اکنون هم مقامات آمریکایی 
به صراحت می گویند و هم رس��انه های آنها در تش��ریح 
مذاکرات وین مطرح می کنند که موضوع موش��ک های 

ایران یکی از موضوعات ثابت توافق ژنو بوده است.
موضوعات مه��م دیگری نیز وجود دارد که نش��ان 
می ده��د اکن��ون حفره ه��ای توافقنام��ه ژن��و موجب 
سوءاس��تفاده طرف آمریکایی ش��ده و آنها را زیاده خواه 
کرده است. در واقع آنها پیشنهادهای وسوسه کننده ای 
ک��ه دریاف��ت کردند را نی��ز نپذیرفتن��د و همچنان بر 
مطالب��ات غیرقانونی خود اصرار می کنن��د. چرا؟ دلیل 

زیاده خواهی های آمریکایی ها چیست؟
2� آدرس های اشتباه: شاید یکی از دلایلی که مسؤولان 
در جمهوری اسلامی همواره بر بی تاثیری تحریم ها تاکید 
می کردند، تلاش ب��رای اثرگذاری بر برآورد آمریکایی ها 
از میزان تاثیر تحریم ها بوده است. با این حال متاسفانه 
یکی از مواردی ک��ه با بی توجهی دولت یازدهم موجب 
ایجاد هزینه های بسیاری در حوزه دیپلماسی هسته ای 
ش��د؛ موضوع برآورد آمریکایی ها ب��ود. رفتار انتخاباتی 
رئیس جمهور و شعارهای تبلیغاتی او بستر این شرایط 
را ایجاد ک��رد. در ادامه آدرس های غلطی مانند »خزانه 
خالی«، »تحویل گرفتن ویرانه«، »وضعیت دهش��تناک 
اقتصادی«، »ت��وان دفاعی ضعیف«، »آبروریزی س��بد 
کالا« و... در ایجاد برآورد آمریکایی ها از وضعیت ایران و 
دلایل ورود ما به مذاکرات بسیار اثرگذار بود، به گونه ای 
که باراک اوباما گس��تاخی را تمام کرد و در اظهارنظری 
بی ادبانه و گزاف مدعی ش��د ریاس��ت جمهوری حسن 
روحانی معل��ول اقدامات آمری��کا در قبال ای��ران بوده 
اس��ت. برآورد آمریکایی ها »نیاز« ایران به مذاکره است 
و همین موضوع موجب زیاده خواهی آنان شده است. به 
نظر می رس��د حداقل دولت در این حوزه نیازمند انجام 
یکس��ری اقدامات اس��ت تا بر برآوردهای طرف مقابل 
اثرگذاری بیشتری داشته باشد. آنچه در عالم واقع وجود 
دارد این اس��ت که نیاز آمریکایی ها ب��ه مذاکره با ایران 
بیشتر از نیاز ایران است اما در عمل موضوع برعکس شده 
اس��ت.  دولت اگر به دنبال احقاق حقوق هسته ای ملت 
اس��ت باید طی ماه های آینده برنامه ای ویژه برای تغییر 
رفتار خود و برآورد طرف آمریکایی در نظر بگیرد. شاید 
یکی از این اقدامات، پذیرفتن اشتباهات فاحش توافقنامه 
ژنو  اس��ت. دولت به ج��ای آنکه منتقدان را بی س��واد، 
غارتگر، جیب بر و... بنامد؛ یا به جای حاشیه سازی هایی از 
قبیل »شناسنامه دار شدن منتقدان«، بهتر است واقعیات 
موجود در موضوع هسته ای را بپذیرد. آنچه در وین اتفاق 
افتاد مهر تاییدی بود بر انتقادات. هیچ راه حل میانه ای جز 
عقب نشینی یکی از طرفین در این موضوع وجود ندارد. 
اگر قرار باش��د آمریکایی ها از مطالبات خود برای توافق 
جامع عقب نشینی کنند؛ این موضوع نیازمند اصلاح رفتار 

دولت ایران است.

گ�روه سیاس�ی: ع��زل اکث��ر رؤس��ای دانش��گاه ها و 
پژوهشگاه های کشور یکی از پررنگ ترین اقدامات وزارت 
علوم دولت یازدهم بوده است. به گزارش »وطن امروز«، 
دانشگاه صنعتی شریف به عنوان نخبگانی ترین دانشگاه 
کشور در حوزه علوم مهندسی نیز در دایره این تغییرات 
قرار گرفته اس��ت. تشکیل کمیته ای مخفی به ریاست 
جعفر توفیقی، معاون وزیر علوم که از چهره های نزدیک 
به جریان فتنه محسوب می شود، اولین اقدامی بود که 
از قرار گرفتن ریاست دانشگاه شریف در مقابل تیغ عزل 
وزارت علوم خبر م��ی داد؛ کمیته ای که البته به گفته 
رضا روس��تاآزاد، رئیس دانشگاه صنعتی شریف، بدون 
هماهنگی و اطلاع فرجی دانا وزیر علوم تشکیل شده بود. 
پیش از این نیز برخی نمایندگان مجلس در گفت وگو با 
»وطن امروز« از نفوذ جریان فتنه با هدایت توفیقی در 
وزارت علوم خب��ر داده و اعلام کرده بودند وزارت علوم 
را عملا توفیقی اداره می کند. حذف بیش��تر نیروهای 
انقلابی و علمی از دانش��گاه ها و ایجاد زمینه بازگشت 
برخی چهره های رادیکال موجی از اعتراض در جامعه 
دانشگاهی و سیاسی کشور ایجاد کرده است. در همین 
رابطه بسیاری از نمایندگان مجلس این سوال را مطرح 
کرده بودند که چطور امکان دارد حتی یک مدیر توانمند 
هم در بین رؤس��ای سابق دانشگاه ها و پژوهشگاه های 
کشور وجود نداشته باشد؟ روستاآزاد با اشاره به تشکیل 
کمیته مخفی در دانشگاه شریف، از  تشکیل کمیته 5 
نفره برای تعیین ریاست دانشگاه صنعتی شریف خبر 
داد و اعلام ک��رد: این اقدام به خاطر فعالیت این گروه 
مخفی صورت گرفته و این ش��ورا با خواست خود من 
تش��کیل شده است. رئیس دانشگاه صنعتی شریف در 
این باره به مهر گفت: بنده بهتر دیدم به جای اینکه یک 
کمیته مخفی برای تعیین رئیس دانش��گاه ایجاد شود 
یک کمیته به صورت شفاف و علنی تشکیل شده و کار 

خود را انجام دهد. روستاآزاد درباره اینکه آیا این کمیته 
مخفی به خواست مس��ؤولان وزارت علوم ایجاد شده 
بود، گفت: وزیر علوم درباره تش��کیل این کمیته اظهار 
بی اطلاعی کرده ولی برخی اعلام کردند این کمیته با 
نظر توفیقی مشاور وزیر علوم ایجاد شده است. براساس 
این گزارش، شورای دانشگاه شریف با توجه به تعیین 

ریاست دانش��گاه های کشور به 
صورت کمیته ای تصمیم گرفت 
کمیته ای  5 نفره را انتخاب کند 
تا گزینه ریاست بعدی مشخص 
ش��ود و 3 نف��ر را ب��ه عن��وان 
گزینه های پیش��نهادی به وزیر 
علوم معرفی کند. این کمیته در 
حال حاضر مشغول به کار است 
و قرار ش��د تا پای��ان خردادماه 
گزینه های خود را به وزیر علوم 
معرف��ی کند. به گفت��ه رئیس 

دانش��گاه، کمیته 5 نفره در دانش��گاه شریف متشکل 
از غفرانی، رنجبر، س��عیدی، سهراب پور و تجریشی از 
اعضای هیات علمی دانش��گاه شریف هستند البته در 
کنار ای��ن 5 نفر 2 نفر نیز به عن��وان عضو علی البدل 

هستند که مجموعا 7 نفر می شوند.
117 نفر واجد شرایط ریاست ■

سعید سهراب پور عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی 
ش��ریف و از اعضای کمیته 7 نفره تعیین رئیس جدید 
دانشگاه صنعتی شریف به تشریح جزئیاتی از اقدامات 
ص��ورت گرفته درباره تعیین رئیس دانش��گاه صنعتی 

ش��ریف پرداخت. وی با اش��اره به آخرین وضعیت این 
کمیته برای معرفی گزینه های مناس��ب برای ریاست 
دانشگاه صنعتی ش��ریف به تسنیم گفت: کمیته ای 7 
نفره با حضور اعضای هیات علمی این دانشگاه تشکیل 
ش��ده که اعضای آن آقایان غفرانی از دانش��کده انرژی، 
تجریشی از دانش��کده عمران، رنجبر از دانشکده برق، 
سعیدی از دانشکده انرژی و سعید 
سهراب پور از دانشکده مکانیک به 
عنوان اعض��ای اصلی این کمیته 
هس��تند. وی اف��زود: خانم دکتر 
ایرج��ی زاد و دکتر ان��واری نیز به 
عنوان اعضای علی البدل مسؤولیت 
معرفی گزینه های مناسب را برای 
ریاست دانش��گاه صنعتی شریف 
دارن��د. س��هراب پور با اش��اره به 
شرایط گزینه های احتمالی برای 
ریاس��ت ای��ن دانش��گاه، تصریح 
کرد: داش��تن درجه استاد تمامی یا دانشیار )افرادی که 
استادیار هس��تند در اولویتند(، 10 سال سابقه کار در 
دانشگاه صنعتی شریف و سابقه 2 سال حضور در جایگاه 
معاونت یا ریاست در این دانشگاه از شرایط در نظر گرفته 
شده است. عضو کمیته 7 نفره دانشگاه صنعتی شریف 
خاطرنش��ان کرد: با در نظر گرفتن این ش��رایط از بین 
450 اس��تاد حاضر در دانشگاه تنها 117 نفر مشخص 
شدند و در بررسی ها تلاش می شود افراد مناسب تر از این 
جمع مشخص و معرفی شوند. عضو هیات علمی دانشگاه 
صنعتی شریف با اشاره به شرایط انتخاب از میان 117 

اس��تاد مشخص ش��ده، گفت: برخی از افراد تمایلی به 
پذیرش این س��مت نداشتند. برخی فکر می کنند همه 
اساتید تمایل دارند رئیس دانشگاه شوند در حالی که به 
قدری این مسؤولیت سنگین و مشکل است که کسی 
علاقه ای به پذیرش این مس��ؤولیت ندارد و باید از آنها 
خواهش کرد. وی گفت: برای بررسی وضعیت استادان 
با مس��ؤولان دانش��کده ها صحبت می کنیم، اطلاعات 
کافی و لازم که به دس��ت آورده ش��د در نهایت 5 یا 6 
نفر از این افراد به ش��ورای دانش��گاه معرفی می شوند و 
این ش��ورا نیز 3 نفر را پس از بررسی های خود به وزیر 
علوم پیش��نهاد می کند. س��هراب پور ادامه داد: شورای 
دانشگاه صنعتی شریف شورای مخصوصی است و حدود 
30 نفر عضو دارد. تصمیمات مهم دانش��گاه توسط این 
شورا اتخاذ می شود و از قدیم در دانشگاه فعالیت داشته 
و در زمان ریاس��ت من هم در دانش��گاه فعالیت داشته 
اس��ت. عضو کمیته تعیین رئیس برای ریاست دانشگاه 
صنعتی ش��ریف درباره زمان معرفی گزینه های ریاست 
دانشگاه ش��ریف، گفت: تا اواخر خرداد فرصت داریم به 
نتیجه برسیم و امیدواریم زودتر از این به نتیجه برسیم 
و گزینه های پیشنهادی را به وزیر علوم پیشنهاد دهیم. 
س��هراب پور درباره اینکه آیا ش��ما نیز برای ریاست این 
دانشگاه کاندیدا شده اید؟ پاسخ داد: با شروع دولت جدید 
پیشنهاد تصدی وزارت علوم به بنده داده شد که قبول 
نکردم و معتقدم س��ن من زیاد اس��ت و باید جوان ترها 
بیایند و این بار را به دوش بکشند. برای ریاست دانشگاه 
صنعتی شریف نیز همین طور افراد جوان باید پای کار 
بیایند و ما نیز هر کمکی که لازم باشد انجام می دهیم. 
بنا بر اخبار کسب شده، رضا فرجی دانا، وزیر علوم اعلام 
ک��رده پس از اینکه این کمیته گزینه های خود را برای 
ریاس��ت دانشگاه صنعتی شریف مطرح کرد به یک ماه 

زمان برای بررسی گزینه مناسب نیاز دارد.

گروه سیاسی: چرا مذاکرات بدون حصول نتیجه ای به 
پایان رسید؟ مقامات آمریکایی روایت های قابل تاملی 
در این باره دارند که نشان می دهد مبنای اختلاف، متن 
توافقنامه ژنو بوده است. در همین راستا  سخنگوی کاخ 
سفید اعلام کرد موضوع موشک های بالستیک ایران باید 
جزو مباحث مذاکرات هسته ای برای توافق جامع باشد. 
جی کارنی در کنفرانس خبری با خبرنگاران در پاسخ به 
سوالی درباره مذاکرات هسته ای ایران و کشورهای 5+1 

ایران، گفت: ما تاکید کرده ایم و موضوع موش��ک های 

همه موضوعات مورد نگرانی مان طی مذاکرات 1+5 با 
ایران روی میز اس��ت با این حال به جزئیات مذاکرات 
نخواهم پرداخ��ت.  وی تصریح کرد: با این حال تاکید 
می کنم که برنامه اقدام مشترک )توافق ژنو( به وضوح 
عوام��ل توافق نهایی را اعلام کرده اس��ت و درباره همه 
موضوعات مورد نگرانی که لازم اس��ت به آنها پرداخته 
شود، صحبت می کند. این توافق همچنین به پرداختن 
به قطعنامه های شورای امنیت اشاره می کند؛ از جمله 
مسائل مربوط به موشک های بالستیکی که قابلیت حمل 
کلاهک هسته ای دارند.  به گزارش تسنیم، سخنگوی 
کاخ سفید ادامه داد: بنابراین موشک های بالستیک جزو 
مباحثی اس��ت که لازم است بخشی از توافق جامع در 
باره این چالش و اختلاف باشد و این نگاه ماست.  
وی با ارج��اع به قطعنامه های ش��ورای امنیت، 
افزود: برنامه اقدام مش��ترک صریحا خواستار رفع 
این نگرانی ها شده و تاکید کرده همه موضوعات 
برنامه اقدام مش��ترک از جمله مسائل مربوط 
به موش��ک های بالس��تیکی که قابلیت حمل 

کلاهک هس��ته ای دارن��د روی میز اس��ت و باید برای 
دستیابی به توافق جامع حل و فصل شوند. 

اختلاف بر سر تعداد سانتریفیوژها  ■
روزنامه انگلیس��ی گاردین نیز یک روز پس از پایان 
دور چهارم مذاکرات هس��ته ای ای��ران و 1+5 در وین با 
اشاره به عدم پیشرفت این دور از مذاکرات، افزود: احتمالاً 
بزرگ ترین اختلاف نظر در مذاکرات وین درباره ظرفیت 
آین��ده برنامه هس��ته ای صلح آمیز ایران درب��اره تعداد 
س��انتریفیوژها بود. گاردین با اش��اره به عدم پیشرفت 
در دور اخی��ر مذاکرات به نق��ل از یک دیپلمات غربی، 
می نویس��د: شاید توقعات در این دور کمی بالاتر بوده... 
و نیازمند  انعطاف پذیری بیشتری هستیم. این روزنامه 
همچنین به صحبت ه��ای یک مقام آگاه آمریکایی که 
پس از مذاکرات اعلام کرده اس��ت، شکاف قابل توجهی 
باقی مانده است اشاره کرده و می نویسد: گفت وگوها به 
دیواری برخورد کرده است اما این دیوار از جنس موانع 
دونده های ماراتن است، زمانی که آنها  ناگهان احساس 
می کنند دیگ��ر انرژی ندارند، گاهی ای��ن موانع آنها را 

متوقف می کند، اما نه همیشه، مصمم ترین افراد راهی 
برای عبور از آن پیدا می کنند.

بعید است کنگره لغو تحریم ها را بپذیرد ■
از سوی دیگر میشل سینف، مدیرعامل اندیشکده 
مطالعات خاور نزدیک واشنگتن در گزارشی ضمن اشاره 
به مذاکرات میان ایران و 1+5 و اختلافات جدی در این 
مذاکرات مدعی است که آمریکا نباید در مساله هسته ای 
ایران کوتاه بیاید، بلکه باید با اعمال فشار بر این کشور 
از جنبه های مختلف، مانع اقدامات بی ثبات ساز ایران و 
جلب رضایت متحدان منطقه ای خود شود. در بخشی 
از این تحلیل آمده اس��ت: متح��دان بدبینی که روایت 
روحانی را مورد س��ؤال قرار داده و تمایل ندارند امنیت 
خ��ود را ب��ه خاطر آن به خطر بیندازند نی��ز باید از این 
معامله راضی باشند. از همه مهم تر کنگره است که اگر 
باور داشته باشد که این توافق ظرفیت هسته ای فراوانی 
را برای ایران باقی می گذارد، بعید است لغو تحریم ها را 
بپذیرد. دولت می تواند تحریم ها را با ترفندی خاص لغو 
کند اما بانک ها و سایرین ممکن است برای ازسرگیری 
روابط تجاری با ایران بدون مش��خص بودن آینده این 
روابط در شک و تردید باشند. این بحران می تواند حل 
نشده باقی بماند و تداوم آن هم برای روحانی و هم برای 

آمریکا آسیب های جدی درپی خواهد داشت.

چرا مذاکرات وین به نتيجه نرسيد؟

مکافات توافق ژنو

کمیته مخفی علیه رئیس دانشگاه شریف

وزارت علوم را چه کسی اداره می کند؟

کاخ سفید: 

موشک های بالستیک ایران باید بخشی از توافق جامع باشد

اخبار

روس�تاآزاد، رئیس دانش�گاه صنعتی 
ش�ریف با اش�اره به تش�کیل کمیته 
مخفی ب�ا نظ�ر توفیقی در دانش�گاه 
شریف، از  تشکیل کمیته 5 نفره برای 
تعیین ریاست دانشگاه صنعتی شریف 
خبر داد و اع�لام کرد بنده بهتر دیدم 
به جای اینکه یک کمیته مخفی برای 
تعیین رئیس دانشگاه ایجاد شود یک 

کمیته به صورت علنی تشکیل شود


